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oproti stejnému období předchozího roku. 
Pokles registrací ojetých dovezených aut souvisí 
s celkovým poklesem prodeje aut v posledních 
dvou letech a celkovou ekonomickou situací. 
Průměrné stáří importovaných ojetých 
automobilů mírně vzrostlo na 10,8 let, přičemž 
podíl vozidel starších 10 let činí 49,41 % a starších 
15 let je 23,47 %. 

I  přes negativní ekonomickou situaci 
PricewaterhouseCoopers očekává výrazný 
nárůst registrací osobních aut oproti roku 2022. 
Předpokládá, že druhá polovina roku 2023 
bude pokračovat ve znamení nižší poptávky 
zejména ze strany domácností reagujících 
na nejistotu ekonomického vývoje a vysokou 
infl aci, která snižuje reálné mzdy. Na druhou 
stranu vzhledem k dlouhým dodacím lhůtám 

z minulého roku budou významnou 
část nadále představovat dodávky 
aut objednaných v předchozím roce. 
Jejich podíl bude ale v průběhu 
druhého pololetí mírně klesat.

Oproti předchozímu roku, kdy 
se nedostatek výrobních vstupů 
negativně projevil v  dlouhých 
dodacích lhůtách a  obecně 
omezenější nabídce automobilů, 
nyní se automobilkám daří situaci 
zlepšovat. Problémy bude nadále 
způsobovat infl ace, která tlačí i na 
nárůst cen vozů. Do nich se navíc 
promítají také značné investice 
automobilek do elektromobility.

Expertní pohled na trh osobních vozů v ČR

Komentář PricewaterhouseCoopers Česká 
republika k vývoji ovlivňujícím registrace nových 
a ojetých vozidel v ČR.

Registrace nových vozidel vykázaly v prvním 
pololetí stabilní růst o 16,8 %, a to i přes některé 
negativní faktory, které poptávku po autech 
snižují, zejména ekonomické zpomalení a vysokou 
inflaci. U  osobních automobilů se projevilo 
zlepšení dodávek nových vozů. Registrace 
vozidel s čistě elektrickým pohonem vzrostly 
na podíl 2,6 %. Podíl fi remních automobilů činil 
v 1. pololetí 75,1 %, privátních 24,9 %.

Dodávky chybějících vstupů se daří postupně 
obnovovat a  některé automobilky již hlásí 
bezproblémové stavy dodavatelských řetězců. 
Jiné ovšem problémy stále pociťují a zejména 
v prvním čtvrtletí omezovaly výrobu. Čipy jsou 
stále zčásti chybějícím artiklem.

Na straně poptávky se současná situace 
odráží ve snížené důvěře spotřebitelů i fi rem 
v ekonomiku, v jejich klesající koupěschopnosti 
a chuti nakupovat. Negativně působí zejména 
stále vysoká inflace. Tyto negativní tlaky 
přetrvávaly v první polovině roku 2023. Index 
nových průmyslových zakázek už půl roku trvale 
klesá, což signalizuje negativní sentiment ohledně 
budoucího vývoje.

Registrace dovezených ojetých automobilů 
za první dvě čtvrtletí roku 2023 poklesly o 8,9 % 

více na 
www.autoweek.cz



Renault představuje Scenic E-Tech Electric
Před zářiovou premiérou při IAA 
v  Mnichově Renault ukázal nový Scenic 
E-Tech ve fi nální podobě. Kamufl áž sice 
skrývá detaily, ovšem celková architektura 
je shodná s konceptem Scenic Vision. Za 
tuto pozoruhodnou studii Renault získal 
ocenění AutoBest – The Future is Here. 
V  nadcházejícím roce přijde 449 cm 
dlouhé kompaktní SUV na platformě 
CMF-EV s elektrickým pohonem. Technické 
vlastnosti jsou zatím utajovány, ale dá 
se předpokládat trakční elektromotor 
o  výkonu 160 kW (220 k) a  akumulátor 
s kapacitou 60 kW jako v Megane E-Tec 
Electric, stejně jako základní verze 
s  akumulátorem 40 kWh a  dojezdem 
320 km. Podoba interiéru zatím nebyla 
odhalena, nicméně je patrné, že malé 
digitální obrazovky z konceptu zmizely aby 
uvolnily místo pro tradiční uspořádání.

více na 
www.autoweek.cz

Nový Passat Variant bude opravdu hodně velký
Po problémech při uvedení poslední 

generace Golfu a  ne zcela úspěšném 
nástupu jeho elektrického pokračovatele 
ID.3 si Volkswagen už u  svého favorita 
fi remní klientely nemůže dovolit žádné 
chyby. Odpovědností za tuto klíčovou 
novinku byli pověřeni technici v  Mladé 
Boleslavi – spolu s  novou generací 
Škody Superb! Passat 9. generace se 

navíc nebude se vyrábět v  Emdenu ale 
v  Bratislavě jen s  karoserií kombi. Passat 
opět musí být prostorné pohodlné auto 
pro cesty na dlouhé vzdálenosti. Rozvor 
se prodloužil o 5 cm na 284 cm a délka 
o 14 cm na 491 cm. Zavazadlový prostor 
narostl na 690 l resp. až 1920 l. Samozřejmostí 
jsou digitální přístroje a  obří 15“ displej 
nad středovou konzolí. Passat nabídne 
vylepšené plug-in hybridy na bázi motoru 
1,5 TSI ve variantách s výkonem systému 
150 kW (204 k) nebo 200 kW (272 k), 
přičemž s  akumulátorem o  kapacitě 
26 kWh ujedou přes 100 km. Jako základní 
volba pro ty, kteří odmítají elektrickou 
revoluci, budou v  nabídce nadále 
turbodiesely s  výkony 110 kW (150 k) až 
142 kW (193 k), samozřejmě i v kombinaci 
s pohonem všech kol 4Motion. Nebudou 
chybět ani zážehové motory s  výkony 
110 kW (150 k) až 195 kW (265 k).



elektrických vozidel a dodavatelský řetězec 
surovin jsou výsledkem mnohaletých investic,“ 
uvedl Senard.

Evropa se ocitla uprostřed sporu mezi 
Spojenými státy a  Čínou, což ji nutí hledat 
alternativy pro nejhorší možný scénář. „Pokud 
dojde ke skutečné geopolitické krizi, budou 
škody pro továrny na akumulátory, napájené 
výhradně výrobky pocházejícími zvenčí, značné. 
V případě náhlého nedostatku akumulátorů 
v důsledku nedostatku surovin by byl klíčový vývoj 
alternativ – například syntetických paliv a vodíku 
– abychom se vyhnuli úplnému ochromení. 
V Evropě nemáme téměř nic. I když začínáme 
obnovovat evropské těžební odvětví, bude to 
trvat nejméně deset let,“ varoval Senard. 

„Nedávné rozhodnutí Číny omezit vývoz dvou 
kovů – galia a germania – kritických surovin 
používaných v polovodičích a elektrických 
vozidlech by mělo být evropským představitelům 
varováním, protože ukazuje přílišnou závislost 
na Číně a  potřebu vybudovat nákladný 
dodavatelský řetězec. Zneužívání kontroly vývozu 
kritických materiálů ze strany Číny je vážné riziko,“ 
řekl Senard.

Válka budoucnosti se povede o kritické suroviny

Předseda představenstva společnosti Renault 
Jean-Dominique Senard na ekonomické 
konferenci Rencontres économiques d'Aix-en-
Provence prohlásil, že se Evropa potýká s čínskou 
bouří, která se vznáší nad odvětvím elektromobilů. 
„Když mluvím o čínské bouři, mám na mysli silný 
tlak související s dovozem elektrických vozidel 
z Číny do Evropy. Zákaz prodeje automobilů 
s motory na benzin a naftu do roku 2035 otevře 
bránu na trh EU přílivu čínských elektromobilů, 
jejichž výroba je jasně dotována. Konkurence 
z Číny odhaluje zranitelnost EU na trhu s plně 
elektrickými vozidly,“ řekl Senard.

Čína je nejvýznamnějším světovým výrobcem 
akumulátorů – v roce 2022 měla 56% podíl na 
světovém trhu. Je také lídrem v oblasti rafi nace 
surovin, včetně lithia, kobaltu a grafi tu. „Za 
posledních 25 let se Čína dostala ke světovým 
dolům a zpracování kritických surovin potřebných 
k výrobě elektromobilů. Čínské elektromobily 
navíc těží z  2,5x nižších cel, než jaká Čína 
ukládá nám, když tam chceme vyvézt vozidlo. 
Vzájemnost neexistuje a to je třeba urychleně 
napravit,“ dodal Senard.

„Přístup k surovinám, nezbytným pro účinný 
ekologický přechod, bude nejdůležitější 
strategickou výzvou příštích let. Válka budoucnosti 
bude válkou o kritické materiály. Jsme schopni 
vyrábět elektromobily, ale bojujeme o zajištění 
bezpečnosti našich dodávek. Čínský průmysl 

ekl Senard.

více na 
www.autoweek.cz



ČEZ otevřel nejrychlejší dobíjecí stanici v ČR 
Nově mohou řidiči při svých cestách 
elektromobilem využít nejrychlejší dobíjecí 
stanici ČEZ v  jihomoravském Mikulově 
– stojan ABB Terra 360. Na hlavním tahu 
z  Moravy na Vídeň u  čerpací stanici 
v areálu Levandulového hotelu Marcinčák 
v Mikulově byl vybudován nový dobíjecí 
hub s pěti stojany, u nichž může současně 
dobíjet energii až 10 elektromobilů včetně 
ultra rychlého stojanu o  výkonu 360 kW. 
Stejně rychlý stojan je v Česku už jen ve 
středočeské Mladé Boleslavi. Zbývající 
čtyři mikulovské stanice mají výkon 50 kW. 

Síť ČEZ zahrnuje více než 550 dobíjecích 
stojanů s 1100 místy.

více na 
www.autoweek.cz

Renault a Geely zakládají společný podnik
Renault Group a  Geely Automobile 

Holdings zakládají společný podnik pro 
vývoj a  výrobu pohonných jednotek. 
Každý z  partnerů do nového podniku 
investuje 7 miliard eur a  kontroluje 50 % 
akcií. Cílem je výroba účinnějších 
spalovacích motorů a hybridních systémů 
v  době, kdy se většina automobilového 
průmyslu zaměřuje na kapitálově 

náročný přechod na čistě elektrická 
vozidla. Společnost Saudi Aramco, která 
v  březnu podepsala dohodu o  záměru 
spolupracovat s  Renaultem a  Geely, 
zatím vyhodnocuje strategickou investici 
do nové společnosti. Společný podnik 
bude zahrnovat 17 závodů na výrobu 
spalovacích motorů a  pět výzkumných 
a vývojových center na třech kontinentech 
s  19 000 zaměstnanci. Plánuje se roční 
produkce 5 milionů spalovacích motorů, 
hybridních a  plug-in hybridních systémů 
a převodovek. Společný podnik bude mít 
sídlo ve Spojeném království a bude spuštěn 
v  druhé polovině roku 2023. Zpočátku 
budou pohonné jednotky dodávány 
pro vlastní značky obou společností, ale 
později by je měli mít možnost zakoupit 
i další výrobci automobilů. 

Evropské fi rmy hledají oporu ve sporu mezi Čínou a USA
Pochybná biopaliva z Číny proudí do EU

Další témata 28. týdne na autoweek.cz



Fiat vyjíždí do budoucnosti

Narozeniny modelu 500 (první malé auto 
této řady sjelo z výrobní linky v Turíně poprvé 4. 
července 1957) Fiat oslavil na slavné střešní dráze 
La Pista 500 v Lingottu v Turíně setkáním Fiat, 
the Future is on track. Akce byla také příležitostí 
k  představení rozší řené nabídky modelů 
s elektrickým pohonem – nového mikrovozidla 
Fiat Topolino a zcela nového modelu Fiat 600e.

Generální ředitel společnosti Fiat a CMO 
Stellantis Olivier Francois při této příležitosti řekl: 
„Budoucnost značky Fiat je na dobré cestě. 
Během dvou let jsme dosáhli toho, že Fiat je 
ziskovější a globálnější než kdykoli předtím. Fiat 
se stal značkou Stellantisu číslo 1 podle objemu 
prodeje a je vedoucí značkou na třech hlavních 
trzích ve třech různých regionech – v Itálii, Brazílii 
a Turecku. 

Fiat má jasnou roli: zaměření na jednoduchost, 
laterální myšlení, radost a  společenskou 
relevanci. To nás činí pro Stellantis atraktivnější 
a současně značkou, do níž stojí za to investovat, 
a to ve velkém. Díky Stellantisu máme přístup 
k  více zdrojům, investicím a  synergiím. Fiat 
je tedy zpět. V příštích třech letech se díky 
našemu produktovému plánu vrátí tam, kam 
patří: na pozici lídra, etalonu, lovebrandu. 

Dnes představujeme první plody této nové éry 
„Powered by Stellantis“ Topolino a 600e.“ 

Topolino bude na rozdíl od sesterských modelů 
Citroën Ami a Opel Rocks-e k dispozici také 
v otevřené verzi Dolcevita. Fiat 600e znamená 
návrat značky do segmentu malých aut. 
Se 417 cm je ale skoro o metr delší než legendární 
Fiat 600. Má čtyři dveře a zadní výklopné. Byl 
navržen a vyvinut v Itálii. Využívá základ Jeepu 
Avenger a vyrábět se bude v polském závodě 
v Tychách. Uveden bude nejprve jako elektricky 
poháněný, ale později se přidají i  verze se 
spalovacími motory.

Další setkání na střeše továrny Lingotto 
v Turíně se uskuteční 11. července 2024. Při něm 
se pravděpodobně ukáže nástupce Tipa.

více na 
www.autoweek.cz



více na 
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Hra o budoucnost s otazníky
Vyšlo červnové číslo magazínu Autoservis 

& mobilita. Je dostupné volně ke stažení 
na www.autoservismagazin.cz. Na ukázku 
přinášíme jeho úvodník a obsah.

Je to už zaběhnutý rituál, který se s železnou 
pravidelností opakuje 30 let. S každou změnou 
ve vedení koncernu VW, s výměnou na nejvyšším 
postu v Mladé Boleslavi nebo s oznámením nové 
koncernové strategie, se naši mediální všeználci 
ale i  mnozí politici snaží na sebe upozornit 
konstatováním, že se Němci rozhodli zlikvidovat 
úspěšnou českou automobilku a uvrhnout ji do 
produkce beznadějně zastaralé techniky.

Také nyní jsme se dozvěděli, že ve Wolfsburgu 
bylo rozhodnuto odebrat české značce vše, 
co souvisí s elektromobilitou, a nasměrovat její 
vývoj a výrobu ke spalovacím motorům, které, 
jak všichni víme, civilizovaný svět opouští. Tím 
německý koncern cíleně zlikviduje chloubu 
českého průmyslu. Tyto komentáře pokračují 
dokonce i poté, co se ukázalo, že při setkání 
s  investory nic takového vedení koncernu 
neplánuje a  naopak poskytne jednotlivým 
značkám víc prostoru pro vlastní rozhodování – 
samozřejmě spojené s požadavkem 
zajistit potřebnou míru zisku.

Opravdu si někdo myslí, že 
koncern VW investoval nemalé 
prostředky do rozvoje výroby 
elektromobilů a akumulátorů jen 
proto, aby ji vzápětí odvezl do 
Španělska? To, že se nebudou 
v  České republice produkovat 
všechny nové elektromobily 
se značkou Škoda je logické – 
proč vyrábět vozidla se stejným 
technologickým základem na 
několika místech v Evropě. A bouřil 

se snad někdo proti tomu, že se v Kvasinách 
vyrábějí auta značky Seat a Cupra?

Soustředění vývoje spalovacích motorů do 
Mladé Boleslavi, pokud k němu skutečně dojde, 
není vůbec špatná zpráva. Znamená totiž zajištění 
budoucnosti ve vývoji špičkových technologií 
a je oceněním práce inženýrů ve škodováckém 
vývoji. A  že nebudou vyvíjet nové systémy 
elektrického pohonu? Našim všeználkům uniká 
jedna zásadní věc – na rozdíl od spalovacích 
motorů, elektrický pohon pro automobilky vyvíjejí 
jejich dodavatelé, společnosti jako jsou Bosch, 
Valeo, Continental a další. Takže nejde o to, že 
se u nás bude vyvíjet zastaralá technologie, ale 
že v Mladé Boleslavi vůbec nějaký vývoj bude.

A jak to bude s koncem spalovacích motorů 
v Evropě? Stále častěji už se dostává prostor 
i názoru skeptiků, kteří upozorňují, že pro plánovaný 
rozvoj elektromobility v Evropě nejsou a ani za 
12 let nebudou vytvořeny potřebné podmínky. 
Naposledy takové varování přišlo dokonce 
z  nejvyšších míst v  Bruselu – od Nejvyššího 
účetního dvora ECA. Zpráva orgánu, pověřeného 
dohledem nad využíváním fi nančních prostředků 

EU, zpochybňuje moudrost toho, 
že EU stanovila datum ukončení 
výroby vozidel se spalovacími 
motory aniž by ho spoji la 
s kvantifi kovanými cíli pro zvýšení 
místní produkce akumulátorů. 
V důsledku toho hrozí posunutí 
stanoveného termínu nebo 
propadnutí do úplné závislosti 
na dovozu akumulátorů a vozidel 
z jiných regionů. Takže zachování 
vývoje a  výroby spalovacích 
motorů se brzy může ukázat jako 
velká výhra.



Tým Volkswagen Financial Services od 
1. července 2023 posílil nový manažer, 
který ve fi rmě převzal vedení marketingu 
a  komunikaci se značkami koncernu 
Volkswagen. 

„Jsem velmi rád, že Jiřího Berana mohu 
uvítat v  našich řadách. Známe ho jako 
velmi zkušeného manažera, který ze 
svého předchozího působení u  značky 
Audi přináší vynikající zkušenosti z  řízení 
produktu a  marketingu. Jeho úkolem 
bude maximálně propojit strategie 
koncernových značek se strategií VWFS 
s  cílem poskytnout zákazníkům řešení 
udržitelné mobility ve všech fázích 
životního cyklu vozidla,“ říká jednatel 
Volkswagen Financial Services Vratislav 
Strašil. 

Jiří Beran (33) působí v  koncernu 
Volkswagen od roku 2014. Po absolvování 
Vysoké školy ekonomické nastoupil 
do společnosti Škoda Auto. Odtud 
přešel do Porsche Česká republika, 
největšího importéra automobilů do 
ČR. Zde pracoval v  oddělení produktu 
a  marketingu prémiové značky Audi, 
poslední léta jako jeho vedoucí.

Volkswagen Financial Services 
posiluje tým

Redakce Světa motorů a portálu Auto.
cz (obě provozuje Czech News Center) 
zaznamenaly v  červnu odchod celkem 
čtyř novinářů. Místo nich přichází nové 
posily.

S  týdeníkem Svět motorů se už v  zimě 
rozloučil Martin Machala. „Po dvaceti 
letech jsem se rozhodl pro změnu, 
přecházím do projektu Garáž, kde budu 
od března působit jako redaktor i editor,“
řekl nám Machala. V  podstatě převzal 
část práce bývalého šéfredaktora 
Garáže Dominika Valáška, jehož pozice 
byla zrušena a který se s Garáží rozloučil 
koncem minulého roku.

Za Machalou do Garáže nyní z Auto.cz 
odešel podle dostupných informací 
Stanislav Kolman. Redakce portálu bude 
chudší i o Filipa Melicha, který by měl přejít 
do Škody Auto.

Ze Světa motorů po osmi letech působení 
odešel Petr Barták, bude působit jako 
úředník ve státní správě. Kolektiv v Světa 
motorů opustil také Tomáš Hadač. I  on 
směřuje mimo obor žurnalistiky.

Svět Motorů naopak na konci června 
posílil Matouš Vallér, který přichází 
přímo z fakulty žurnalistiky. Z Rádia Z měl 
počátkem července dorazit Martin 
Kadlík. Portál Auto.cz zase posílí Lukáš 
Volšický a  bývalý redaktor Seznamu 
Marek Bednář.

Personální rošády v redakci 
Světa motorů

Personálie z

více na 
www.automakers.cz



Redakce:
Ing. Vladimír Rybecký (vladimir.rybecky@gmail.com)
Ing. Antonín Matějka (amatejka@autoweek.cz)
RNDr. Ivana Rybecká (rybecka@volny.cz)
Technické zpracování:
Anna Rybecká, DiS. (anna.rybecka@seznam.cz)
Luděk Šipla
Tento newsletter nelze považovat za obchodní sdělení ve smyslu ust. § 2 písm. f) záko-
na č. 480/2004 Sb., o některých službách informační společnosti.

Partner organizace:

Komise prosazuje 
přesun nákladní 

dopravy ze silnice 
na železnici

Klikněte zde a stáhněte si AutoTablet ve formě pdf, získáte ještě:

Je dekarbonizace 
luxusem pro 

bohaté?

Škoda Roadiaq – 
cesta k novému 

pohledu na 
techniku a auta

Otazníky kolem 
galia

EU se rozhodla 
konkurovat Číně kvalitou 
akumulátorů ne cenou

UPOZORNĚNÍ
Redakce AutoTablet.cz nevyužívá žádné osobní údaje těch, kteří mají objednaný 
odběr magazínu (e-letteru). Redakce AutoTablet.cz nemá k dispozici žádné 
údaje o odběratelích kromě e-mailové adresy. Tyto e-mailové adresy se nijak dále 
nezpracovávají, nevyužívají a neposkytují třetím stranám. 
Odběr magazínu AutoTablet.cz je kdykoliv možné zrušit na
https://www.autoweek.cz/cs-news_letter
Odběr lze rovněž zrušit na základě žádosti zaslané na 
vladimir.rybecky@gmail.com
Po zrušení odběru redakce nemá dotyčnou e-mailovou adresu dále k dispozici.

AutoTablet.cz vychází každý týden jako výběr nejdůležitějších témat 
z www.autoweek.cz.



Škoda Roadiaq – cesta k novému 
pohledu na techniku a auta

Devátý vůz vzešlý z  tradičního stěžejního 
projektu Středního odborného učiliště Škoda 
Auto ukazuje úplně nové vnímání automobilu – 
nejen jako dopravního prostředku, ale i místa pro 
život, práci i volnočasové aktivity. Škoda Roadiaq 
je multifunkční obytný vůz spojený s mobilní 
kanceláří vytvořený na bázi modelu Enyaq iV, 
tedy s elektrickým pohonem všech kol. Poutníci 
z digitální doby jej mohou využívat aniž by byli 
odkázáni na jízdu po silnicích.

Roadiaq vychází z návrhu studentky druhého 
ročníku oboru Lakýrník Agáty Fraňkové. Jeho 
tvůrci se nechtěli spokojit s běžným obytným 
automobilem. Kromě tradiční výbavy obytného 
automobilu s prostorem pro spaní i vaření tak 
vznikla mobilní kancelář se vším potřebným pro 
práci na dálku, a to i na místě spolujezdce i za 
jízdy. 

Pro napájení zařízení – pracovních 
i kuchyňského vybavení – je použita sekundární 
12 V baterie, takže spotřebiče neomezují dojezd 
vozidla. Baterii je možné dobíjet i  pomocí 
solárních panelů nebo připojit vůz k externímu 
zdroji elektřiny.

Moderní mobilní kancelář nabízí stálé připojení 
k internetu, 27“ monitor a dokovací stanici. Před 
místem spolujezdce je na otočném ramenu 
iPad pro práci za jízdy. Večer se v několika 
jednoduchých krocích pracovní prostor promění 
v obytný s postelí. 

Aby se Enyaq proměnil v obytný Roadiaq 
s potřebným prostorem v obytné a pracovní části, 
musela být odstraněna část původní střechy. Pro 
novou laminátovou střešní konstrukci, vytvořenou 
ve spolupráci s fi rmou Cargo Design, žáci vyvinuli 

nové páté dveře, které umožňují 
připevnění stanu. 

Čalounění sedadel a různé 
výplně vzešly ze spolupráce 
s  odborní ky společnost i 
Autointerier Šindelář. Použité 
látky v  interiéru jsou vyrobeny 
ze 10 0 % recyk lovaných 
a  recyklovatelných textilií od 
společnosti Dual Borgstena, 
která spolupracuje se společností 
Škoda Auto na projektech 
sériové výroby. Koncepce 
monomateriálu zajišťuje úplnou 
recyklovatelnost tkaniny. Potahy 
polštářů a přikrývka byly vyrobeny 
speciá ln í  bezodpadovou 
metodou technologií 3D pletení.

více na 
www.autoweek.cz



Otazníky kolem galia

Hrozící čínská kontrola vývozu galia staví výrobce 
automobilů před dilema, zda se mohou i nadále 
spoléhat na kov, který byl považován za klíčový 
pro výrobu elektromobilů. Galium se v současné 
době používá v několika sloučeninách v široké 
škále aplikací od LED diod po menší adaptéry 
mobilních telefonů.
Výrobci automobilů touží po čemkoli, co zvyšuje 
účinnost a snižuje hmotnost elektromobilů, což 
jim pomáhá snižovat náklady. Nitrid galia splňuje 
obojí a je mnohem levnější než jiné polovodičové 
materiály, jako jsou platina nebo palladium. 
Sloučenina nitridu galia je pro elektromobily 
schopna zpracovávat velké množství energie 
aniž by vytvářela teplo. Je tedy ideální pro 
palubní nabíječky a  případně i  měniče, 
které pomáhají řídit tok elektrické energie do 
akumulátorů a z nich.
Galium se ve stopovém množství nachází 
v zinkových rudách a bauxitu. Kovové galium 

se vyrábí při zpracování bauxitu na hliník. Podle 
evropského průmyslového sdružení CRMA 
(Critical Raw Materials Alliance) se přibližně 80 % 
galia vyrábí v Číně.
Automobilový průmysl se teprve pozvolna 
vzpamatovává z celosvětového nedostatku 
polovodičů, který přinutil výrobce automobilů 
zastavit výrobu některých modelů a v některých 
případech nechat stát nedokončená vozidla 
čekající na jediný čip.
Alastair Neill, ředitel Critical Minerals Institute, 
uvedl, že výrobci automobilů, kteří jsou v raných 
fázích navrhování nové generace elektrických 
vozidel, by se místo riskování nových problémů 
v dodavatelském řetězci mohli rozhodnout pro 
karbid křemíku, i když nitrid galia je asi o 30 % 
výkonnější. „Pokud již sázíte na nitrid galia 
a navrhli jste ho do své platformy, pak máte 
problém,“ řekl Neill. 
Mishra ze společnosti Transphorm uvedl, že 
vzhledem k tomu, že kovové galium se vyrábí při 
zpracování bauxitu na hliník, je přesvědčen, že 
se ostatní země zapojí, aby nahradily dodávky 
z Číny. „Pokud Čína uzavře vývoz, ceny vzrostou, 
a to prostě nastartuje výrobu v jiných zemích,“
tvrdí Mishra. Jiní si jsou méně jistí. „Musí se 
hledat jiné možnosti, ale nitrid galia je těžko 
nahraditelný. Vymyslet alternativu by zabralo 
hodně času,“ řekl Neill.

více na 
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Komise prosazuje přesun nákladní dopravy 
ze silnice na železnici

více na 
www.autoweek.cz

Evropský parlament odhlasoval dva důležité právní 
předpisy v oblasti dopravy – zákon o ekologických 
námořních palivech FuelEU Maritime a nařízení 
o alternativních palivech a infrastruktuře AFIR, které 
stanoví požadavky na dobíjecí místa v EU. Jde 
o součásti balíčku klimatických zákonů EU Fit for 55.
Podle AFIR budou do roku 2026 umístěny nabíjecí 
stanice pro elektromobily každých 60 km podél 
hlavních dálnic EU. Nabíjecí stanice s vyšším 
výkonem pro nákladní automobily a autobusy 
musí být do roku 2028 rozmístěny nejméně na 
polovině hlavní sítě EU každých 120 km, zatímco 
vodíkové čerpací stanice budou do roku 2031 
instalovány nejméně každých 200 km.
Petar Vitanov z  frakce S&D uvedl, že AFIR 
vybuduje potřebnou infrastrukturu, která 
zaručí dekarbonizaci odvětví dopravy. „S tímto 
nařízením budeme mít společnou řeč. AFIR 
pomůže zajistit, abychom měli elektromobily nikoli 
jako luxus, ale jako běžná vozidla,“ řekl s odkazem 
na potřebu posílit instalaci elektrických nabíječek 
ve východoevropských zemích.
Směrnice FuelEU Maritime o pohonných hmotách 
v námořní dopravě požaduje, aby lodě od roku 
2050 snížily emise o 80 %. Zpravodaj Jörgen 
Warborn ze skupiny EPP uvedl: „Díky tomuto 

zákonu Evropa povede změnu v celosvětovém 
měřítku. Nový zákon o udržitelných námořních 
palivech je ambiciózním, ale realistickým krokem 
směrem k čistší budoucnosti námořního odvětví.“
Evropská komise představí balíček pro 
ekologičtější nákladní dopravu, který je 
souborem politických návrhů zaměřených na 
ekologičtější přepravu zboží v celém bloku. 
Nákladní doprava se podílí na emisích CO2
z dopravy 30 % a Evropská komise označila 
dekarbonizaci nákladní dopravy za zásadní 
pro realizaci zeleného údělu. Kromě podpory 
nákladních vozidel s nulovými emisemi je cílem 
návrhu Komise přesunout větší část nákladu ze 
silnic na železnice a vodní cesty. Výkonná moc 
EU si již stanovila cíl do roku 2050 zdvojnásobit 
nákladní železniční dopravu.
Kromě snížení emisí balíček stanoví pravidla 
pro maximální hmotnost a  rozměry těžkých 
nákladních vozidel. Úsilí v tomto směru již vyvolalo 
určité obavy, neboť země jako Finsko zdůraznily 
svou závislost na velkých nákladních vozidlech 
při přepravě vytěžených stromů.
V reakci na balíček byl rumunský zákonodárce 
Marian-Jean Marinescu optimistický. „Balíček 
o ekologičtější dopravě má potenciál vytvořit 
udržitelnější, účinnější a harmonizovanější systém 
nákladní dopravy. Je to velký krok směrem 
k ambici přesunout více dopravy na železnici. 
Ale jako u každého jiného návrhu, předloženého 
Fransem Timmermansem, i v tomto případě 
musíme pečlivě zkoumat dopad na náklady, 
infrastrukturu a logistiku, abychom se vyhnuli 
nezamýšleným důsledkům.“ 

více na 
www.autoweek.cz



i nejetičtější na světě. Jsou stanoveny limity 
pro emise uhlíku během výrobního procesu 
a používané suroviny musí být prokazatelně bez 
prohřešků v dodavatelském řetězci. Požadavky 
se snaží eliminovat zprávy o  dětské práci 
a vykořisťování pracovníků při těžbě kritických 
surovin a výrobě evropských akumulátorů.

Každý akumulátor bude od roku 2026 
obsahovat elektronický „pas akumulátoru“ a od 
roku 2027 QR kód, který spotřebitelům umožní 
získat více informací o kapacitě, výkonu, životnosti 
a  chemickém složení. Očekává se, že tyto 
informace pomohou zvýšit důvěru v trh s použitými 
akumulátory, což je klíčový prvek pro to, aby si 
elektromobily mohlo dovolit více spotřebitelů.

Nová pravidla rovněž stanoví, že akumulátory 
po skončení životnosti musí být sbírány a jejich 
cenné zdroje recyklovány. Získané kritické 
suroviny pak budou použity při výrobě nových 
akumulátorů. Tento požadavek na recyklaci 
nejen přispívá k  ambicím Evropy v  oblasti 
oběhového hospodářství, ale pomáhá zajistit, 
aby kritické suroviny dovážené z míst, jako je 
Čína, zůstaly v evropském výrobním cyklu (což 
je vzhledem k nedostatku domácích zdrojů 
v unii nezbytné). Přístup EU tedy spočívá v tom, 
že s Čínou nesoutěží nutně cenou, ale kvalitou.

Členské státy EU defi nitivně požehnaly nařízení 
EU o akumulátorech a schválily zákon, jenž má 
podpořit vznikající odvětví výroby akumulátorů 
v unii tím, že se evropské akumulátory stanou 
synonymem kvality.

Podle pravidel ekonomie se průměrný 
spotřebitel chová racionálně. Pokud jsou dva 
výrobky stejné a jeden stojí méně, racionální 
spotřebitel si vždy vybere ten levnější. To pro 
evropské výrobce, kteří konkurují čínským 
fi rmám, představuje problém. Nízké náklady 
Číny v porovnání s Evropou (částečně díky vyšší 
ochraně evropských pracovníků) znamenají, 
že asijská země má konkurenční výhodu oproti 
konkurentům například z Francie nebo Německa.

Co tedy Evropa může dělat? Dosavadní 
odpovědí bylo zdůrazňovat kvalitu evropského 
zboží – řemeslné zpracování, styl, eleganci... 
Čínské výrobky jsou sice levné, ale chybí jim 
dokonalost, kterou nabízí výroba v Evropě. Ale 
pokud jde o akumulátory ukryté pod kapotou 
elektromobilu nebo schované v  chytrém 
telefonu, člověk si myslí, že baterie je jen baterie.

Podle EU tomu tak není. Nařízení EU 
o  akumulátorech klade na výrobce řadu 
požadavků, které mají zajistit, aby akumulátory 
vyráběné v  Evropě byly nejudržitelnější 

EU se rozhodla konkurovat Číně 
kvalitou akumulátorů ne cenou
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Je dekarbonizace luxusem pro bohaté?

regulačního tlaku bude nedostatečná poptávka 
snižovat motivaci vyrábět jich víc a snižovat jejich 
cenu.

Několik nejbohatších zemí světa, včetně EU, 
USA, Velké Británie a Norska, prosazuje zavedení 
poplatků za znečišťování planety loděmi. Ne 
všechny země však sdílejí ekologický zápal 
západních států. Čína jako největší světový 
vývozce využila svou diplomatickou sílu aby 
text zmírnila. Čína uvádí: „Příliš ambiciózní cíl 
snížení emisí bude bránit udržitelnému rozvoji 
mezinárodní námořní dopravy, výrazně zvýší 
náklady dodavatelského řetězce a  bude 
nepříznivě brzdit oživení světové ekonomiky.“ 

Čína označila úroveň ambicí, o níž usilují 
rozvinuté země, za nerealistickou a za skrytý 
prostředek bohatých zemí ke zvýšení jejich 
konkurenceschopnosti. Brazílie, Argentina 
a Jihoafrická republika podpořily čínský postoj. 
Mezi chudšími zeměmi panuje názor, že Západ 
se obohatil pomocí uhlíkově náročných 
prostředků a nyní se snaží zakázat ostatním, aby 
šli stejnou cestou. Dobrým začátkem by bylo 
přesné posouzení toho, co vyspělé země dluží 
za historické prohloubení klimatické krize. 

Jednání o  snižování emisí uhlíku v  sídle 
Mezinárodní námořní organizace IMO v Londýně 
jsou rozdělena mezi bohatší země, které chtějí 
přísnější cíle pro emise v námořní dopravě, 
a rozvojové země, které se obávají ekonomických 
dopadů ekologických opatření. Zástupci zemí 
jednali o nových cílech snižování emisí uhlíku 
v námořní dopravě, která je zodpovědná za 2 
% celosvětových emisí.

Podle dohody z roku 2018 musí odvětví námořní 
dopravy do roku 2050 snížit své emise o 50 % ve 
srovnání s úrovní z roku 2008. Vzhledem k tomu, 
že dopady změny klimatu jsou údajně stále 
zřetelnější, koalice států prosazuje, aby se tímto 
cílem stala nula. Stejně jako letecká doprava 
je i lodní odvětvím, které je obtížně omezitelné. 
Technická řešení pro drastické snížení emisí (jako 
např. elektromobily v silničním sektoru) nejsou zatím 
pro námořní dopravu ve velkém měřítku dostupná.

Existují však kroky, které lze podniknout ke 
snížení uhlíkové stopy dřív, než budou „čisté“ 
lodě životaschopné, jako je přechod od těžké 
ropy k syntetickým palivům nebo biopalivům. Ta 
jsou k dispozici v omezené míře, takže jsou dražší 
než fosilní paliva a jsou obtížně prodejná. Bez 
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